
Shoda přísudku s podmětem 

• záležitost pravopisu 

• v koncovce přísudku v přítomném a budoucím čase píšeme vždy -í, 

     např. Maminka válí těsto. Tomáš balí dárek. 

• koncovka přísudku v minulém čase závisí na rodu podmětu v množném čísle 

 

Podmět rodu mužského 

1) životného 

– pokud je podmět v mn. č. rodu mužského životného, píšeme v koncovce 

přísudku -i 

– např. Chlapci pískali na píšťalku. 

2) neživotného 

– pokud je podmět v mn. č. rodu mužského neživotného, píšeme v koncovce 

přísudku -y 

– např. Talíře spadly na zem. 

 

Podmět rodu ženského 

• pokud je podmět v mn. č. rodu ženského, píšeme v koncovce přísudku -y 

 např. Kočky seděly na střeše. 

• podstatné jméno děti je v mn. č. rodu ženského (dítě  r. stř.), např.   Děti si hrály. 

• podstatná jména oko a ucho mají v mn. č. tvary rodu ženského  ty oči, ty uši 

     např. Oči mě pálily. Uši mi zčervenaly. 

 

Podmět rodu středního 

• pokud je podmět v mn. č. rodu středního, píšeme v koncovce přísudku -a 

• např.  Všechna letadla bezpečně přistála. 

  Údolí se na jaře zazelenala. 

 



Shrnutí 

Podmět v množném čísle Koncovka přísudku v minulém čase 
rod mužský životný -i 

rod mužský neživotný -y 

rod ženský -y 

rod střední -a 

 

Podmět vyjádřený zájmenem 

• u podmětu vyjádřeného zájmenem platí stejná pravidla o shodě přísudku s podmětem 

jako u podmětu vyjádřeného podstatným jménem 

• např.  Žáci se dorozuměli anglicky. 

           Někteří se dorozuměli anglicky. 

          Žákyně se dorozuměly anglicky. 

         Některé se dorozuměly anglicky. 

 

Podmět nevyjádřený 

• u nevyjádřeného podmětu platí stejná pravidla o shodě přísudku s podmětem jako 

u podmětu vyjádřeného  

• např.: 

       Muži pokáceli strom. Poté jej zbavili větví. 

       Dívky se sešly u cukrárny. Šly společně na zmrzlinu. 

       Kůzlata hopsala na trávě. Chvílemi oškubávala větvičky nízkých stromků. 

• pokud nemůžeme určit, jakého rodu je podmět, neznáme ho z předchozí věty, 

 píšeme -i 

• např. 

      Jeli jsme se podívat na zámek Hluboká. (my) 

       Nechovali se k sobě příliš hezky. (oni) 

       Viděli jste Aleše? (vy) 

 

Podmět všeobecný 

• při shodně všeobecného podmětu s přísudkem v minulém čase píšeme v koncovce 

přísudku -i 

• např.  V televizi vysílali zprávy. 

    Psali to v novinách. 


